
         
 

 

 

 

 

 

 

 

 
        

 

Milí přátelé, 

náš farní sbor už potřetí vydává zprávy, které se podávají na sborovém shromáždění (dále 

jen SS), souhrnně jako jednu výroční zprávu, jak to bývá obvyklé u různých organizací 

napříč společností i u některých farních sborů naší církve. Staršovstvo rozhodlo, že se 

letos na sborovém shromáždění opět nebudou číst celé. Každý, kdo zprávu předkládá, 

seznámí přítomné stručně s jejím obsahem nebo zmíní to, co považuje za důležité, nebo 

upozorní na to, co bylo v loňském roce jinak než dříve; může také položit otázku, která 

z jím připravené zprávy vyplývá. Chceme tak získat delší čas na diskusi, kterou zároveň 

chceme podnítit. 

Sborové shromáždění se letos koná v neděli 24.3. Největší změnou je, že se bude konat 

odpoledne, od 14.30 hodin, a sice ve sborovém sále na faře. K tomuto rozhodnutí 

staršovstvo došlo po dlouhých diskusích. Možná Vás to překvapuje, možná to nemusí 

leckomu vyhovovat. Každý způsob konání sborového shromáždění má své výhody 

a nevýhody. Tento je zvykem v některých sborech naší církve. Jeho výhoda je v tom, že 

dává větší prostor pro společnou debatu. Uvidíme, jestli se osvědčí, ale chceme to zkusit. 

Děkuji všem, kteří zprávy připravili. Jsem vděčný za to, že v naší církvi vládne otevřenost 

a transparence. Přispívají k tomu i zprávy ze života farního sboru, nejen finanční a revizní, 

ale ty především. 

Mezi zprávami letos není zpráva o činnosti střediska Diakonie. V minulosti vedení 
střediska připravovalo kromě veřejně dostupné a rozsáhlé výroční zprávy střediska i tuto 
zprávu pro naše SS, která byla vlastně zhuštěním výroční zprávy, která se teprve 
připravovala (vychází obvykle v květnu, po účetním auditu hospodaření předešlého roku). 
V souvislosti s připravovanými změnami Řádu diakonické práce už nyní nemá ředitel 
povinnost informovat a přednášet zprávu na SS. Povinnost informovat a propojovat 
spolupracující sbor (resp. jeden z partnerských sborů střediska) se střediskem je nyní na 
členech dozorčí rady. Náš farní sbor zastupují v Dozorčí radě střediska bratři Tomáš 
Jelínek a Bronislav Trčka (náhradníkem je Jan Tkáčik st.), kteří nás budou o dění 
v Diakonii během loňského roku na sborovém shromáždění informovat – podobně, jak to 
činí na schůzích staršovstva. Náš sbor, tak jako i další spolupracující subjekty, obdrží 
výroční zprávu střediska Diakonie, která bude k nahlédnutí či zapůjčení v kostele. 

Výroční zpráva Farního sboru 
Českobratrské církve evangelické 

ve Valašském Meziříčí 
 

za rok 2023 
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Apoštol Pavel píše: „Budeme moci jít dále, když to Bůh dovolí.“ (Žd 6,3) Přeji nám všem, 

abychom byli společenstvím, které se nebojí změn, nebo své obavy překonává, které kráčí 

dál a do budoucnosti hledí s nadějí. 

Jménem staršovstva Farního sboru ČCE ve Valašském Meziříčí         Daniel Heller, farář 

Zpráva kurátora ——————————————— Martin Fojtů 
 

Milé sborové shromáždění, 

vyslechněte si prosím zprávu o činnosti staršovstva za období roku 2023. 

Staršovstvo se pravidelně schází kromě prázdnin  každý měsíc. Obvykle to vychází 

na poslední pondělí v měsíci. 

Program je strukturován do těchto částí: 

Pobožnost 

Naše porada je zahájena písní, pokračuje krátkou pobožností a modlitbou. V těchto 

pobožnostech se střídáme. 

Schválení zápisu z minulé porady 

Zapisovatel bratr Tomáš Jelínek nám obvykle krátce po ukončení porady zápisy 

rozesílá, a tak máme dostatek času reagovat a případně navrhnout korekci. O změnách 

se diskutuje a následně se zápis schválí. 

Bohoslužby 

Reagujeme na proběhlé bohoslužby, co se povedlo, co nikoli, kdo a jak je prožíval. 

Jestli nastal nějaký problém, co je potřeba dořešit. Poté se plánují bohoslužby na další 

období. Kdo bude kázat, zda je potřeba nějaký zástup, vítací služby, služba u stolu Páně, 

křest. 

Misie 

Uvědomujeme si, že na poli misie máme nedostatky. Mezi ně můžeme počítat 

neuskutečněný otevřený kostel každý týden v určitý den. Příčinou je nedostatek 

dobrovolníků, kteří by byli při této příležitosti k dispozici v kostele. Každoročně se 

zapojujeme do Noci kostelů a Noci muzeí, do čtení o Velikonocích na náměstí. Pořádáme 

koncerty. 

Společenství – společné akce 

Konají se sborová odpoledne, sborové večery, biblické hodiny, setkávání maminek 

s dětmi, náboženství, mládež, třicátníci, kavárnička pro dříve narozené, ekumenické 

bohoslužby, Den otevřených maringotek, sborový zájezd. 

Hledání nového faráře 

Oslovili jsme celkem 21 kazatelů vytipovaných pro službu v našem sboru. Ve 

většině případů se vyjádřili záporně. K pomoci s výběrem byla sestavena komise, která 

mezi sebou komunikuje pomocí e-mailu. Momentálně máme dva kandidáty. 

Hospodářské záležitosti 

Stav a pohyb financí ve sboru. Určení sbírek. Drobné i větší opravy. Oprava 
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kuchyně a malého sálu. Děkuji mladým členům sboru, že se této záležitosti ujali. 

Děkuji všem, kteří se účastnili brigád. Takto je možné ušetřit nemalou částku 

nákladů, kterou bychom museli uhradit. 

Diakonie 

Členové našeho sboru jsou členové dozorčí rady Diakonie, a tak jsme průběžně 

seznamováni s činností Diakonie ve Valašském Meziříčí. 

Pošta 

Jsme seznámeni s celocírkevní i se seniorátní poštou. Tato je pak rozeslána všem 

členům i náhradníkům staršovstva. Mohou to být i různé dotazníky, které je nutno vyplnit 

a vrátit zpět. 

Příští porada 

Stanovení dalších termínů porady, včetně určení, kdo bude mít pobožnost. 

Zakončení 

Porady zakončujeme písní a požehnáním bratra faráře. 

 

Máme možnost se porady zúčastnit on-line, pokud se z nějakých důvodů 

nemůžeme zúčastnit osobně. 

Již mnoho let se informace ze schůzí objevují na nástěnce v zadní části kostela 

a na stránkách našeho sborového časopisu,  který lze najít i na našich webových 

stránkách https://valasske-mezirici.evangnet.cz/ 

 

Chtěl bych na tomto místě poděkovat všem členům i náhradníkům za jejich účast 

na schůzích. Nejedná se jen o pouhou účast, ale o zapojení se do diskuse, vyslovení 

a vyslechnutí názorů jiných. 

Schůze se mnohdy se protahují do pozdních nočních hodin. Proto děkuji za 

trpělivost a pochopení rodinných příslušníků. Je to práce zodpovědná a potřebná. 

Chci poděkovat z tohoto místa bratru faráři za veškerou práci, kterou pro sbor koná. 

Má také na starosti sbor v Jablůnce. To, co dělá, není jen jeho práce pro sbor, ale i pro 

celé široké okolí, které ho vyhledává pro jeho laskavý přístup ke všem lidem. Děkuji jeho 

manželce Alence Hellerové i jejich dětem za pochopení. 

Děkuji Aničce Jelínkové a Blance Maršálkové za práci na vydávání našeho 

sborového časopisu. Poděkování patří zapisovateli, varhaníkům, všem, kteří učí nedělní 

školu, pokladním i sestře Jarmile Valchářové za úklid sborových prostor. Děkuji Liborovi 

Nejedlému za starost o přenos bohoslužeb. 

Nechci opomenout nikoho, kdo se jakoukoli činností podílí na chodu sboru. 

Modlitbou, fyzickou pomocí, radou, finančním darem, nebo třeba slovem či úsměvem. 

Také tím, že můžeme být pospolu. Sbor poskytl útočiště rodině z Ukrajiny. Největší 

břemeno bylo na bedrech bratra faráře a jeho rodiny. Děkujeme jim za jejich obětavost 

a trpělivost. Velký dík patří Janě Kořínkové za výuku češtiny a dalším, kteří přispívají ke 

klidnému soužití. A vám, milý sbore, děkujeme za pochopení a trpělivost, že jste nemohli 

používat sborové prostory tak, jak jste byli doposud zvyklí. 

Děkuji za pozornost. 

https://valasske-mezirici.evangnet.cz/
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Zpráva kazatele   ——————————————  Daniel Heller 

Milé sestry a milí bratři, 

má zpráva se týká toho, co jsme spolu ve sboru v loňském roce prožili – z mého 

pohledu, ale i pastorace a mé práce mimo sbor. 

Při bohoslužbách nám posloužili tito hosté: br.f. Martin Sabo, br.f. Daniel Ženatý, 

br.f. Jan Krupa a br.f. Matthias Ahnert z Bavorska a výpomocní kazatelé ses. Jana 

Trefilová a br. Milan Michalík.  Při bohoslužbách se čteným kázáním posloužili ses. Pavla 

Taurková, br. Martin Fojtů, br. Pavel Trusina, br. Tomáš Jelínek a br. Libor Nejedlý. Všem 

domácím i hostům děkuji za jejich ochotu ke službě. 

Jednou za měsíc mívám kázání zaměřené k dětem. Staršovstvo dostalo podnět 

k pořadu bohoslužeb, který se pak probíral na třicátnících i na sborovém večeru. 

Výsledkem je drobná změna z rozhodnutí staršovstva: píseň po vstupním slovu je 

zaměřena k dětem, následuje vstupní modlitba, slovo k dětem, odchod dětí do nedělní 

školy, první čtení a píseň (žalm nebo graduál). V dalších částech bohoslužeb se již pořad 

nemění. Výhodou této změny je pro některé účastníky zkrácení bohoslužeb a pro děti to, 

že po slovu k dětem mohou hned odejít do nedělní školy. Nevýhodou je absence jedné 

z písní, které mají každá svou specifickou funkci. Staršovstvo také schválilo návrh na 

dvojjazyčné biblické čtení při bohoslužbách 1x měsíčně při sborovém dni (vedle češtiny 

se střídá ukrajinština, angličtina a portugalština). Staršovstvo se také zabývalo způsobem 

vysluhování Večeře Páně a z ohledu k těm, kdo by měli obavu pít ze společného kalicha, 

se rozhodlo pokračovat ve vysluhování stávajícím způsobem, tj. namáčením chleba 

v kalichu. 

V lednu jsme slavili ekumenické bohoslužby, opět na čtyřech místech, se zapojením 

kazatelů všech místních církví. Na 1. postní neděli jsem se zúčastnil z pověření br. seniora 

ekumenické bohoslužby v Bratislavě, kde jsem měl krátkou promluvu. Na Květnou neděli 

jsem se podílel na ekumenické křížové cestě pro zdravotníky. 

Na Zelený čtvrtek jsme poprvé prožili společnou sederovou večeři pro všechny 

generace. Za přípravu děkujeme manželům Vémolovým. Staršovstvo rozhodlo v tomto 

roce před sederovou večeří uspořádat i bohoslužby, abychom slavili památku ustanovení 

večeře Páně i křesťanskou bohoslužbou, protože průnik zájmových skupin o bohoslužby 

a o sederovou večeři není velký. 

Na Den Diakonie v červnu jsme slavili bohoslužby již tradičně na zahradě Hospice 

Citadela. Na začátku září jsme tradičně žehnali učitelům (nejen nedělní školy). V září jsme 

slavili ekumenickou bohoslužbu s tématem Vděčnost za stvoření ve florálním kostele na 

Helštýně. V prosinci jsme slavili ekumenickou bohoslužbu pro rodiče a přátele zemřelých 

dětí v rámci akce „Zapalme svíčku“. 

Po tři úterky v adventní době jsme se scházeli v kostele ke ztišení nad biblickými 

texty, což bylo spojené s možností využít otevřený kostel k osobním modlitbám. 

Děkuji Vám všem, kdo doprovázíte zpěv při bohoslužbách (Daniel Košťál, Daniela 
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Eklová, Věra Široká, Líba Jelínková), a všem hudebníkům z řad dětí a mládeže. Děkuji 

ses. Libuši Jelínkové za to, že učí zájemce nové písně, a tak umožňuje, aby zpěv pří 

bohoslužbách mohl být svěží a radostný. Děkuji i všem ostatním, kteří spolu se mnou při 

bohoslužbách slouží, ať jsou to presbyteři, mládež nebo děti. Jsem vděčný za výborný 

tým učitelů nedělní školy. 

Chtěl bych poděkovat těm, kdo zajišťují dovoz na bohoslužby. Prosím ty, kdo se 

stydí si o dovoz říct, ať o něj neváhají poprosit. Je přece skvělé, když se i ve vyšším věku 

a při zdravotních omezeních nemusíme společných bohoslužeb vzdát. Na druhé straně 

děkuji těm, kdo se starají o přenos bohoslužeb do éteru (br. L. Nejedlý a br. M. Fojtů). 

V Domově pro seniory se mohly bohoslužby konat celý rok. Zde mě zastupovali br.f. 

Jan Krupa, br. Daniel Košťál a br. Libor Nejedlý. Br. Košťál pravidelně doprovází zpěv při 

bohoslužbách zde i v Hospici Citadela a v Domově Konvikt. 

Boží život ve křtu přijal Jan Binder. Během roku se do našeho sboru ze Vsetína 

přistěhovala sestra Marie Trusinová s rodinou. 

Během loňského roku byli oddáni: Alena Jelínková a Adam Hron, Kamila Volfová 

a Martin Matušík, Lenka Hambálková a Jan Kostka, Alžběta Beranová a Pavel Majer, 

Veronika Filipová a Robert Stavěla, Veronika Valentová a Lukáš Hrabovský, Zuzana 

Blažková a Jakub Halamíček, Barbora Vyoralová a David Kubeš, Michaela Soukupová 

a Martin Pikal, Hana Janečková a Michal Šmíd a Jiřina Koukolová a David Jelínek. 

Ke vzkříšení jsme vyprovodili Jarmilu Hurtíkovou, Květuši Volkovou, Vlastu 

Balášovou, Martu Drápelovou, Dagmar Bušovou a Lidmilu Mackovou. Kromě toho jsem 

vedl rozloučení Jana Timoteje Strýčka a Josefa Kováře. 

K biblickým hodinám jsem se scházeli po celý rok s výjimkou letních a jarních 

prázdnin. 

Po celý rok se také scházela skupina rodičů s malými dětmi (náboženství pro 

předškoláky) a malá skupinka dětí ve školním věku. 

Pravidelně jednou měsíčně se scházejí „třicátníci“ (které svolává ses. Jana 

Jelínková). Tato pěkná skupina se otevřela i lidem z jiných sborů. Celý rok se také 

probíhalo setkávání s názvem kavárnička pro dříve narozené. Scházíme se v utěšeném 

počtu i v dobré náladě; skupina je otevřená dalším zájemcům. O prázdninách jsme 

podnikli výlet do Hodslavic včetně návštěvy rodného domu Františka Palackého, 

historického kostelíka Nejsvětější Trojice a staré evangelické školy. 

Mladší mládeži a dorostu se věnuji v Jablůnce společně s dorostem z prženského 

sboru ve spolupráci s br. jáhnem Alešem Zapletalem. Starší i mladší mládež od nás zvu 

k účasti, ale nabídku přijme jen výjimečně. Zato starší mládež a třicátníci se v našem 

sboru věnují dětem a dorostu, pořádají pro ně víkendovky a tábory, za což bych jim chtěl 

mnohokrát poděkovat, jakož i sdružení Communio viatorum. Během loňského roku se 

Jana Binderová a Tomáš Vémola věnovali dětem na setkání zvaném Táborák, kam 

chodily i děti, které by na hodiny náboženství nepřišly. 

V lednu ani v únoru se nekonal sborový den ani sborový večer. V únoru a v březnu 

jsme se účastnili několika akcí v rámci Měsíce přátelství Chaverut. V březnu nám 
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posloužili manželé Čermákovi z Dětské misie – v rámci slova k dětem a v nedělní škole, 

následující sobotu pro naše děti uspořádali Legopárty. 

V březnu jsme slavili výročí osamostatnění (založení, vzniku) našeho sboru. 

V sobotu byl program zaměřen pro veřejnost a ekumenu (vystoupení studentů Gymnázia 

Fr. Palackého, prezentace činnosti Diakonie a přednáška doc. Roberta Svatoně), v neděli 

se konala beseda s bývalými faráři našeho sboru. K této příležitosti byl vydán sborník se 

zajímavými rozhovory s lidmi z našeho sboru. Myslím, že o otevřenosti našeho sboru 

svědčí mj. to, že obsahují nejen chválu, ale i kritické připomínky.  

V dubnu se konal sborový večer na téma Pořad bohoslužeb v našem sboru. 

V květnu (o Letnicích) se konalo sborové odpoledne s diskusí nad výsledky ankety 

o životě sboru. V květnu se také konal ekumenický večer chval. 

V červnu se konal sborový večer společně se členy sboru na Velké Lhotě, kde jsme 

se věnovali usnesení synodu o možnosti žehnání stejnopohlavním párům, kupodivu bez 

delší diskuse. Někteří z nás se účastnili seniorátní moderované diskuse na Vsetíně. Více 

jsem o tom ještě psal do našeho časopisu. Společně s br. seniorem jsme v seniorátu 

založili skupinu pro setkávání lidí s odlišnou vztahovou orientací, pro jejich příbuzné 

a přátele. 

V červnu jsme také prožili krásné nedělní sborové odpoledne v sadu manželů 

Dušíkových v Simřích u Soběchleb. 

V červenci jsme přijali pozvání rodiny Jelínkových na již tradiční akci Harta Open. 

Na začátku září se někteří z nás zúčastnili tradičního pochodu „Benešky“. V září jsme také 

podnikli jednodenní sborový zájezd do Šternberka, kde jsme zažili mj. pěkné přijetí ve 

sboru. Měl jsem radost, že s námi mohli být i hůře pohybliví členové sboru a že s námi 

byli i naši ukrajinští přátelé. 

V říjnu jsme společně vzpomínali na všechny akce, které jsme za poslední rok 

prožili, a promítli jsme si spoustu fotek. Velkou částí bylo i vyprávění našich sester a bratří 

z Ukrajiny – o tom, co všechno podnikli v rámci učení češtiny se ses. Janou Kořínkovou 

a co prožili na společných akcích. Promítání fotek z táborů v režii sdružení Communia 

viatorum jsme tentokrát nechali na jaro, kdy je spojíme s pozváním dětí na tábory. 

Ve dnech 13. - 29.10. byla v našem sboru studentka teologie praktikantka Johanka 

Miriam Vorlová, což byl pro i mě inspirativní čas. 

V listopadu jsme na sborovém večeru přivítali br. faráře Miloše Vavrečku, který pro 

nás připravil autorské čtení své nové knihy básní s názvem Když pod kůži, tak perem, 

které hudebně doprovodila ses. Líba Jelínková. Při sborovém odpoledni jsme podnikli 

společnou vycházku pod vedením ses. Jany Kořínkové. 

V prosinci jsme měli už podruhé adventní sborovou snídani a společný večer se 

sestrami a bratřími s Velké Lhoty s pobožností br. kurátora M. Fojtů a s mým povídáním 

o několika adventních písních. Večer před vánočním divadlem proběhl nádherný koncert 

s názvem „Vánoční příběh“ Aleny Hron (roz. Jelínkové) – pásmo chorálů, koled, kánonů 

i moderních písní s krásnými aranžemi a s premiérou skladby Jakuba Tomáška 
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„O magnum mysterium“. Silvestrovský sborový večer (jakož i silvestrovské a novoroční 

bohoslužby) obohatila přítomnost mládeže z brněnského seniorátu. 

Náš kostel také hostil loni i několik dalších koncertů: koncerty souboru Czech 

Ensemble Barroque, pěveckého sboru Coro valacco a v prosinci benefiční koncert ZUŠ 

pro Diakonii. 

Pěvecký sbor Coro Valacco si pronajímá sál k pravidelným zkouškám. V sále se 

také po celý rok scházela skupina Hooligans Church pod vedením br. Marka Húště 

z organizace Elim Vsetín. 

Při Muzejní noci proběhla vernisáž obrazů „Cyklus stvoření“ klientů Domova se 

zvláštním režimem v Pržně. Při Noci kostelů jsme provedli pořad o životě a díle Jana 

Blahoslava. Jeho písně zpíval br. Vítězslav Sklář v doprovodu ses. Daniely Eklové. 

Děkujeme všem, kdo měli při těchto akcích služby. 

Stále a rád se věnuji práci v Diakonii, do místního střediska docházím pravidelně 

do paliativního týmu, do stacionáře pro seniory, na večerní modlitbu do chráněného 

bydlení Johannes a na biblické hodiny do služby sociální rehabilitace ve VM a v Rožnově. 

Ve stacionáři a ve službě sociální rehabilitace ve VM se střídám se ses.f. Lenkou 

Freitingerovou. 

Čím dál více času věnuji individuálním rozhovorům, o které mě žádají i lidé mimo 

náš sbor, což dříve nebylo. 

Mnohokrát děkuji za službu našim pastoračním pracovníkům - br. Liboru Nejedlému 

a ses. Dobromile Krupové, která tuto službu převzala od 1.1. 2024. Věnuje se návštěvám 

v domovech i v domácnostech, přípravě kavárničky a také mimořádné péči o jednu členku 

sboru. Ve spolupráci s komisí sociálního fondu před Vánocemi připravila a rozdala 25 

balíčků seniorům a lidem v nouzi. Br. L. Nejedlý dál pomáhá s prací v mediální oblasti. 

Chtěl bych poděkovat za spolupráci s aktivním staršovstvem. Jsem rád, že se 

presbyteři kromě práce v našem sboru účastní i presbyterních konferencí, setkání 

kurátorů nebo seminářů pro učitele nedělních škol. Zvláštní poděkování patří br. 

kurátorovi Martinovi Fojtů za mnohou drobnou práci i za osobní i modlitební podporu. Br. 

Tomáši Jelínkovi a br. Pavlu Trusinovi děkuji za pomoc se sborovou agendou a za 

vyvěšování písní. Br. Bronislavu Trčkovi za vedení sborového „knihkupectví“ (tedy za 

komisní prodej z knihkupectví Kalich a prodej dalších knih za velmi výhodné ceny). Sestře 

Evě Janírkové děkuji za účetnickou práci i dlouholetou službu pokladní. 

Děkuji br. Janu Zajíčkovi, že je stále ochoten k práci i ke konzultacím ve stavební 

a hospodářské oblasti. Děkuji br. Karlu Dušíkovi za výsadbu a údržbu nové zeleně a za 

instalaci laviček a nové vývěsky na nově upraveném prostranství před kostelem. 

Děkuji Aničce Jelínkové, že se opět ujala redakce sbor. časopisu. Děkuji ses. Aleně 

Horákové za bezplatné dodávání květin na stůl Páně a manž. Krupovým za jejich dovoz. 

Sestře Jarmile Valchařové děkuji za vzorný úklid sborových prostor, který nemůže 

konat tehdy, kdy se jí to hodí, ale až tehdy, kdy se ve sborových prostorách nic neděje. 

Všem děkuji za účast při brigádách na úklid kostela. Stále hledáme dobrovolníky na 

službu „Otevřený kostel“ - aby mohl být kostel jedno odpoledne v týdnu otevřený 

veřejnosti. 
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Děkuji Vám všem, kdo navštěvujete osamělé, kdo pomáháte distribuovat sborový 

časopis, i Vám všem, kdo jste připravovali pohoštění pro různé příležitosti. Prosím také 

všechny z Vás, kdo se ostýcháte zapojit, přidejte se podle svých obdarování a možností. 

Vězte však, že i Vaše pouhá přítomnost má velký význam. Děkuji Vám i za vaši finanční 

štědrost – díky ní je možná běžná práce ve sboru, náročné opravy i podpora dalších lidí 

a dobrých věcí. 

Prožívám nyní vzácný čas. Mnohá setkání už prožívám naposledy a uvědomuji si, 

jak jsou jedinečná a často krásná. Přál bych si, abychom se s Vámi (já i má rodina) mohli 

v lásce či přátelsky rozloučit. Přeji Vám, abyste byli šťastní s kazatelem, kterého, jak 

věřím, s Vaším přičiněním Pán do našeho sboru povolá. Prosím Vás za odpuštění, jestli 

jsem někomu ublížil. Vím, že slovně nebo nešikovným jednáním se to stane snadno, ani 

o tom nemusím vědět. Děkuji Vám za Vaši shovívavost, pochopení, za přátelství i za 

přímluvné modlitby. 

Zpráva o činnosti nedělní školy ———————  Jakub Široký 

 Nedělní škola v předloňském září zahájila dvouletý cyklus „Dál přece nejdeme 

sami“, který přibližuje vybrané starozákonní postavy. Strom s kolečky za jednotlivé 

příběhy (vyvěšen ve sborovém sále) se už poměrně zaplňuje. Je velmi radostné, že 

i počet účastníků nestagnuje, spíše naopak. Děkujeme velice členům sboru za přejícnost 

a shovívavost ke zvýšenému hluku při okéncích do bohoslužeb i při pravidelných 

bohoslužbách pro děti. Velký dík patří i kazatelům, že děti takto chtějí zapojovat (včetně 

možnosti okouknout si křty zblízka a spojit se v modlitebním kolečku při večeřích Páně). 

 V nedělce se scházíme v jedné „pracovní“ skupině v počtu kolem pěti až deseti dětí 

převážně v předškolním věku. Ty očekává krátké povídaní o biblickém příběhu a pak 

různé tvoření. Ty ještě mladší děti tráví čas s rodiči v dětském koutku, ale snažíme se 

aspoň na písně a modlitbu potkat u jednoho stolu. Cítím mírný dluh proti starším školním 

dětem, pro které je program už možná příliš zjednodušený. Zanedlouho už bude 

myslitelné rozdělit se na dvě „nedělky“ s programem pro pokročilejší. Pokud je mezi vámi 

někdo, kdo by rád zažíval radost z práce s dětmi a jejich neobvyklým a úžasným 

reflektováním reality i věcí nadpozemských, ale necítí se na prťata, „větší nedělka“ může 

být příležitost i pro něj. Nemuselo by to zkraje být připravené pro každou neděli, ale třeba 

jedenkrát do měsíce, aby i větší děti mohly prožít neděli slavnostně a zároveň napínavě, 

a to na stejném místě jako jejich rodiče. 

 Realizace vánoční hry si letos vyžádala 2 generálky, a i tak se projevila personální 

nouze – na mladší herce vyšly náročné role, a starší herci se v těch vedlejších možná 

necítili úplně vtaženě. Máme jisté plány na to, jak to příště udělat věkově adekvátnější, 

držte nám prosím pěsti. 

 Skupina Průvodců se ustálila ve složení: Charity Dušíková, Jana Kořínková a Jakub 

Široký (a těšíme se z příslibu Jany Binderové na posilnění týmu). Dvakrát až třikrát do 

roku se scházíme, diskutujeme témata nedělek a domlouváme termíny. 
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Zpráva o činnosti COMMUNIO VIATORUM, z.s. ——  V. Fuksa 

Vážení bratři a sestry v Kristu, 

rok 2023 se nesl ve znamení příprav a budování letního tábora i přes nejasnou situaci 

ohledně pronájmu louky od p. majitelky.  

 Náplní spolku je i nadále práce s dětmi a s mládeží, a to především v době letních 

prázdnin, ale i mimo ně v podobě víkendovek a výletů. 

V uplynulém roce se uskutečnil již tradičně tábor mladších dětí v chatkách v Lukově 

u Fryštáku a stanový tábor starších dětí v Hošťálkové. Po velkém táboře využívali 

tábořiště: středisko Jana Boska z Olomouc, skautský oddíl z Hlušovic, Tomáš Domes 

z Opavy, evangelická církev z Růžďky a Klub Pathfinder z Uherského Hradiště. Tím jsme 

obsadili tábořiště až do 20.8. 2023. 

Na jaře a na podzim se uskutečnily víkendovky pro malé děti a mládež. Jejich 

zážitky a postřehy ze všech těchto akcí jsme si mohli přečíst ve sborovém časopisu. 

 

Výsledky hospodaření za rok 2023: 

V roce 2023 činily výdaje 180 695,- Kč 

                              příjmy  216 814,- Kč 

                              zisk        36 119,- Kč 

Stav na účtu je 118 122,- Kč. Stav v pokladně k 31.12.2023 je 420,- Kč.  

 

Na letošní sezónu chceme opět využít celou dobu prázdnin a nabídnout tábořiště 

dalším sborům nebo zájemcům. V tuto dobu už máme tábořiště obsazené až do 24.8. 

2023. Oproti loňskému roku požadujeme zálohu 30% ceny za pobyt, aby se nestalo, že 

zájemce na poslední chvíli pobyt zruší. Také chceme bourání tábora směrovat na sobotu. 

Pro další rok chceme již využít jiné tábořiště vzhledem k problémové komunikaci 

s majitelkou a navýšení ceny za pronájem. 

 Chtěl bych využít tuto příležitost poděkovat vedoucím táborů jmenovitě: Václavu 

Jelínkovi a Hance Vémolové, na kterých ležela hlavní příprava táborů v roce 2023 a jeho 

programu, ale také jejich pomocníkům a vedoucím družin dětí. Dík také patří hospodáři 

Benovi Fojtů a Josefu Holišovi a pokladníku Olze Gager [Gažer]. 

 Děkuji také všem, kteří nám pomáhali se stavbou tábora. Jsem rád, že se tady vždy 

najdou lidé, kterým není zatěžko obětovat svůj čas ve prospěch druhých. Buďte nám 

nápomocni i nadále. 

 Možná si řekneš: „Ale já jsem už starý, abych se někde honil po louce se stany. Jak 

Vám můžu pomoci?“ Můžeš se modlit za nové děti na táborech, za to, aby jim byl 

zvěstován Kristus, za ochranu vedoucích a moudrost ve vedení tábora, za nové 

zdravotníky a kuchaře. Těch máme stále akutní nedostatek. Pokud víte o někom, kdo má 

zdravotní školu a chtěl by jet na tábor, informujte nás, prosím.  

Velkou moc má vroucí modlitba spravedlivého. (Jak 5,16) 

Na závěr děkuji všem, kteří činnost dětí a mládeže podporují ať již finančními dary, 

pomocí při přípravě táborů, či přímo prací s účastníky všech akcí. 
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Zpráva o hospodaření ———————————  Eva Janírková 
 

Výsledky podvojného účetnictví zpracované v programu Money za rok 2023 zahrnují tyto 

položky: 

Náklady roku 2023: 

Spotřební a kancelářský materiál  126 125,00 Kč 

Spotřeba energie    300 161,00 Kč 

Prodané zboží      19 326,00 Kč 

Běžná údržba      63 389,00 Kč 

Placené nájemné      0,00 Kč 

Cestovné       46 170,00 Kč 

Prezentace       12 433,00 Kč 

Telekomunikace a internet      8 844,00 Kč 

Spotřeba ostatních služeb    78 515,00 Kč 

Mzdové náklady      63 160,00 Kč 

Daň z nemovitosti           280,00 Kč 

Poskytnuté dary      35 000,00 Kč 

Odvod seniorátních repartic    15 988,00 Kč 

Odvod celocírkevních repartic    72 792 ,00 Kč 

Odvod do personálního fondu  343 091,00 Kč 

Odpisy, prodaný majetek    23 187,00 Kč 

Ostatní náklady        7 088,00 Kč               

Náklady celkem          1 215 549,00 Kč 

 

Výnosy 2023: 

Sborové sbírky 92 026,00 Kč 

Dary členů a salár      744 804,00 Kč                                                                        

Ostatní sbor. příjmy                                                           0,00 Kč 

Dary zahraniční         0,00 Kč 

Provozní dotace a granty    110 518,00 Kč 

Příjmy z hosp. činnosti (nájmy a prodej knih)  277 626,00 Kč                                                                     

Výnosy celkem                                                      1 224 974,00 Kč 

 

Hospodářský výsledek (rozdíl mezi výnosy a náklady) za rok 2023 je tedy 9 425,00 Kč.  

Stav finančních prostředků k 31.12.2023 byl 512 580,55 z toho na BÚ 456 383,55 

Kč, ve sborové pokladně 8 584,00 Kč; v pokladně sociálního fondu 4 213,00 Kč a na 

bankovním účtu 43 400,- Kč. Celková aktiva sboru činí 15 506 956,- Kč.        

Celkové náklady na běžný provoz sboru jsou 1 215 549,- Kč a 100 000,- Kč splátka 

půjčky na rekonstrukci kostela, která byla uhrazena 3.1. 2024. Dary a saláry dalo 87 členů 
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a nečlenů v celkové hodnotě 712 804,- Kč. Příspěvky na rekondiční pobyt činily 32 000,- 

Kč, chrámové sbírky byly v hodnotě 92 026,- Kč. 

Sbor má povinnost vykonat a odvést 9 celocírkevních sbírek – v roce 2023 bylo 

vybráno 41 934,- Kč a odvedeno celkem 36 374,- Kč (sbírka na bohoslovce 5560,- je 

odvedena v roce 2024) takto: 

Na tisk - podporujeme vydávání Českého bratra: 2840,- Kč; HDL Jeronymovy jednoty 

10 585,- Kč; pro Diakonii 4264,- Kč; sbírka solidarity sborů 3040,- Kč; sbírka na 

křesťanskou službu 5415,- Kč; pro soc. a charit. pomoc 4040,- Kč; JTD Jeronymovy 

jednoty 4410,- Kč; pro bohoslovce a vikariát 5560,- Kč a pro Evang.akademii 1780,- Kč. 

Sbírka darů Jeronymovy jednoty 38 700,- Kč. 

Dobrovolné, mimořádné a seniorátní sbírky celkem 67 250,- Kč: 

- sbírka na střediska DIAKONIE – paliativní péče  9600,-  Kč; ekumenická sbírka 6900,- 

Kč;  postní  sbírka na LIBANON 6060,- Kč; mimořádná sbírka na POMOC UKRAJINĚ 

42 550,- Kč a na střediska Diakonie v seniorátu 2140,- Kč. 

Účelové sbírky za rok 2023  ve výši 49 194,- Kč budou rozděleny takto: 10 000,- Kč na 

Dům Otcovo srdce  pro  sbory   na  Ukrajině, 1 400,- Kč   na  časopis  Český  bratr  pro  

sbory  na  Ukrajině, 15 000,- Kč na rekondiční pobyt seniorů a 22 794,- na sociální fond.                                                                                                                         

          Schválením této finanční zprávy, sestavené z formuláře Výkaz sborového 

hospodaření roku 2023 a rozpočet roku 2024 schválíte i rozpočet na tento rok. Je navržen 

jako schodkový s hospodářským výsledkem -258.174,- Kč a vychází z předešlého roku 

a z pravděpodobných nákladů na další opravy a přislíbených darů. 

Pokud schvalujete tuto účetní uzávěrku roku 2023 a rozpočet na rok 2024, navrhuji 

schválit převedení hospodářského výsledku na účet vlastní jmění.                                                                                                                                                                

Ve Valašském Meziříčí, dne 19.2. 2024 

 

Zpráva o revizi hospodaření  ————  V. Široká, J. Valchařová 
Revize byla provedena dne 25.2. 2024 revizory Jarmilou Valchařovou a Věrou Širokou za 

účasti účetní Evy Janírkové s tímto výsledkem:  

1. Rozpočet 

Hospodaření sboru za rok 2023 skončilo s výsledkem 9 425,- Kč. 

2. Majetek sboru 

Nemovitosti sboru jsou v řádném technickém a právním stavu a je s nimi nakládáno s péčí 

řádného hospodáře. 

Evidence movitého majetku je vedena. 

Zůstatky na finančních účtech a v pokladnách odpovídají stavu uvedenému v účetnictví: 

pokladna 8 584,00 Kč 

pokladna sociálního fondu 4 213,00 Kč 

bankovní účet 456 383,55 Kč 

bankovní účet sociální fond 43 400,00 Kč 

Závazky a pohledávky jsou řádně evidovány a plněny. 

Neexistují závazky či pohledávky více než 30 dnů po splatnosti. 

Sbor v současné době má dlouhodobou půjčku od Jeronýmovy Jednoty. V lednu 2024 
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bylo splaceno 100 tis., zbývá doplatit 200 tis. Půjčka od Východomoravského seniorátu 

na zvýšené náklady s opravou vstupu byla splacena v lednu 2024. 

3. Směrnice a sborové účetnictví 

Účetnictví věrně zobrazuje stav majetku a závazků, finanční situaci a výsledek 

hospodaření sboru a je řádně vedeno. 

Oprávněnost a přiměřenost výdajů sboru, včetně příslušných právních podkladů byla 

přezkoumána s tímto výsledkem: Výdaje běžného provozu byly přiměřené. 

4. Povinnosti a jejich dodržování 

Za období od 1.1. do 31.12. 2023 byl vyměřen odvod do personálního fondu ve výši 281 

466,- Kč a odvod za pastoračního pracovníka ve výši 61 625,- Kč. 

Odvod seniorátních a celocírkevních repartic byl proveden v řádné výši a termínu.  

Seniorátní repartice     15 988,- Kč 

Celocírkevní repartice   72 792,- Kč 

Sbor je povinen podávat daňové přiznání za příjmy z pronájmu kostela, farního bytu a 

prodeje knih. Zisk ale není v takové výši, aby z toho pro sbor plynula povinnost platit daň. 

5. Stanovisko k rozpočtu sboru na rok 2024 

Na rok 2024 je rozpočet sestaven jako schodkový – s plánovaným výsledkem -258 tis. 

Kč. Hlavním důvodem je plánovaná rekonstrukce kuchyně a malého sálu. Schodek by byl 

kryt rezervou z minulých let – zejména příjmy za ubytování Ukrajinců. 

Krom toho revizoři navrhují plánovaný schodek snížit těmito způsoby: 

- Zjistit možnosti získání grantu na rekonstrukci 

- Snížit náklady na energie – důslednějším sledováním spotřeby a porovnáním cen 

od jiných dodavatelů 

- Zvýšit obětavost členů sboru prosbou o účelový dar na rekonstrukci 

Revizoři doporučují rozpočet schválit. 

6. Návrh usnesení 

Sborové shromáždění schvaluje hospodaření sboru ve Valašském Meziříčí za rok 2023. 

Sborové shromáždění schvaluje rozpočet sboru ve Valašském Meziříčí pro rok 2024. 

7. Velké poděkování patří naší účetní sestře Evě Janírkové. 

 

 

Farní sbor ČCE ve Valašském Meziříčí 

Blahoslavova 430/3 

757 01 Valašské Meziříčí 

telefon faráře (Daniel Heller): 777 342 910 

telefon kurátora (Martin Fojtů): 737 085 870 

e-mail: valasske-mezirici@evangnet.cz 

http://valasske-mezirici.evangnet.cz 

https://www.facebook.com/evangelicivalmez 

číslo účtu u Poštovní spořitelny: 190396260/0300 

mailto:mezirici@evangnet.cz
http://valasske-/
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SBOROVÉ 
SHROMÁŽDĚNÍ 

neděle 24. března 

ve 14.30 na faře 

• prezentace toho nejdůležitějšího 
z výroční zprávy 

• diskuze o životě sboru a jeho 
budoucnosti při kávě a čaji 

Program pro děti zajištěn. 
  

 


